
هفدهمین هفته 
دنيا حيدري
   گزارش

رقابت های لیگ 
برت��ر در حال��ی 
عصر امروز با برگزاری هشت بازی پیگیری می شود 
که مصاف صدرنشین فعلی و سابق لیگ، رونمایی 
از اس��تقلال مجیدی، دربی کرم��ان و رویارویي 
قعرنش��ینان برای حیات دوباره از جمله اتفاقات 

جالب توجه هفته دوم دور برگشت است.
  مصاف صدرنشین فعلی و سابق لیگ 

ناملایمات س��رانجام ترمز نفتی ه��ای آبادان را 
کشید و تیمی که به رغم مشکلات عدیده مالی در 
نیم فصل نخست حتی صدرنشینی را هم تجربه 
کرده بود و ت��ا هفته ها در می��ان مدعیان جای 
داشت حالا در شرایطی عصر امروز )ساعت 15( 
از صدرنشین لیگ پذیرایی می کند که با کسب 
دو تساوی و سه باخت در پنج بازی اخیر به رده 

هفتم سقوط کرده است!
حال آنکه برخلاف زردپوشان آبادانی، شاگردان 
یحیی آهسته آهسته خود را در نیم فصل نخست 
بالا کشیدند و بعد از باخت برابر آلومینیوم اراک 
که چون ش��وکی مثبت برای سرخپوشان بود، 
هر 15 امتیاز پنج بازی بع��دی را به جیب زدند 
تا ع��لاوه بر کس��ب قهرمانی نیم فصل، ش��روع 
ناامید کننده ابتدای فصل و تس��اوی برابر سایپا 
را نیز با کس��ب پیروزی جبران کرده باش��ند و 
حالا در بهترین شرایط آماری مقابل برزیلی های 
آبادان صف آرایی می کنند، آن هم در ش��رایطی 

که به رغم تمام برتری ه��ای آماری همچنان در 
خط حمل��ه و امر گلزن��ی با وج��ود 25 گل زده 
در 16 بازی گذش��ته بس��یار ضعیف و شکننده 
هستند. البته پرس��پولیس، نفتی های آبادان را 
در دور رفت شکست داده و دور از انتظار نیست 
در ادامه مسیر موفقیت آمیز خود به ششمین برد 
پیاپی نیز دس��ت یابد، مگر آنکه دیدار مدیرکل 
ورزش استان خوزستان با نفتی ها و وعده هایی 
که به بازیکنان این تیم داده، بار دیگر باعث بالا 
رفتن انگیزه و روحیه شاگردان پورموسوی شده 
باشد تا یحیی و شاگردانش را در تختی آبادان به 

دردسر بیندازند. 
   استقلال با تفکر مجیدي 

تساوی برابر مس رفس��نجان برای فکری گران 
تمام شد و سرمربی آبی پوشان که در جلسه قبلی 
موفق به گرفتن فرصت دوباره از مدیران باشگاه 
شده بود دست آخر جای خود را به مجیدی داد. 
مربی که همین تابستان بعد از شکست و حذف 
اس��تقلال از رقابت های حذفی آبی پوشان را به 
امان خدا رها کرده بود، اما بع��د از آنکه گل گهر 
و فولاد برای ج��ذب قلعه نویی و نکونام دس��ت 
رد به سینه اس��تقلال زدند به جمع  آبی پوشان 
برگشته تا شاید ناکامی های فکری را جبران کند. 
استقلال عصر امروز )س��اعت 17:30( در یکی 
از بازی های حس��اس نیم فصل دوم با همس��ایه 
جدولی خ��ود دیدار می کن��د. فولادی هایی که 
مترصد کوچک ترین فرصت برای تکرار پیروزی 

دور رفت)دو بر یک ( و بازگش��ت به رده سوم و 
جای گرفتن دوباره در جمع س��ه تیم برتر لیگ 
هستند. شاگردان نکونام بعد از دو برد پیاپی به 
دنبال هت تریک و ادامه مس��یر موفقیت آمیزی 
هستند که در پیش گرفته اند و صدالبته استقلال 
هم با کادر فنی جدید بعد از تساوی با مسی های 
رفسنجانی به دنبال جبران مافات است و محکم 
برداشتن گام نخست برای عقب نماندن از کورس 
مدعیان و ای��ن می تواند دوئلی دیدن��ی از یاران 

مجیدی و نکونام را در آزادی به تصویر بکشد.
   نوار شکست ناپذیری آلومینیوم پاره می شود؟

دیدار ساعت 15:30 آلومینیوم اراک با سپاهان 
نیز می تواند یک��ی دیگ��ر از مصاف های جذاب 
این هفته باشد. کمتر کسی تصورش را می کرد 
س��پاهان با نویدکیا که حتی م��درک مربیگری 
هم ن��دارد خود را یک��ی از مدعی��ان اصلی این 
فصل معرفی کند. با وجود این س��پاهانی ها که 
هفته گذش��ته گل گهر قلعه نویی را هم از س��د 
راه برداش��تند حالا رده دوم جدول را در اختیار 
دارند. با این حال حریف ام��روز اصفهانی ها نیز 
تیم توانایي نشان داده است. آلومینیوم اراک در 
نخستین حضور خود در رقابت های لیگ برتر با 
نتایجي که به دس��ت آورده خود را به رده پنجم 
رس��انده و طی هفت هفته اخیر هیچ باختی در 
کارنامه نداشته و بعد از شکست مقابل استقلال 
با چهار تساوی، دو برد و برتری مقابل مدعیانی 
چون پرس��پولیس و تراکتور حسابی خودنمایی 

کرده و حالا باید دید می تواند از س��د س��پاهان 
نویدکیا هم عبور کند یا زردپوشان اصفهانی به 

روند شکست ناپذیری این تیم پایان می دهند.
  سایر دیدارها

در دیگ��ر بازی ه��ای ام��روز؛ س��ایپا – نف��ت 
مسجدسلیمان، ش��هرخودرو - پیکان و گل گهر 
سیرجان – مس رفسنجان همزمان ساعت 15به 
مصاف هم می روند که در این بین دربی کرمان 
نیز یکی دیگر از بازی های جذاب این هفته است. 
گل گهر لیگ را طوفانی آغاز کرد و همش��هری 
خود را نیز در همان هفته های نخست شکست 
داد، اما حالا به رغم تمام هزینه هایی که در جذب 
بازیکنان و مربیان مطرح داشته یک پله پایین تر 
از رفسنجاني ها که نخس��تین حضور خود را در 
لیگ برتر تجربه می کنن��د در رده نهم قرار دارد. 
گل گهر که نیم فصل نخست را با شکست پرگل 
مقابل پرس��پولیس به پایان برد، دور برگشت را 
هم با شکست برابر س��پاهان آغاز کرد و حالا با 
دو باخت متوالی در دربی کرمان به مصاف مس 

رفسنجان می رود.
تراکتور سازی که برای بازگشت به جمع مدعیان 
سکان هدایت خود را به رسول خطیبی سپرده نیز 
ساعت 15:30 امروز در دیداری نه چندان سخت 
برابر نساجی مازندران تیم قعرنشین لیگ به میدان 
می رود و ماشین سازی تبریز دیگر قعرنشین لیگ 
هم س��اعت 17:30 امروز طی دیداری حساس و 

حیاتی با ذوب آهن ته جدولی مصاف می دهد.
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 رونمايي از سرديس فوتباليست 
شهيد جاويدالاثر

پنج شنبه گذشته رونمایي از سردیس شهید جاویدالاثر سردار حسن 
غازی، کاپیتان اسبق س��پاهان با حضور مدیران، کادر فنی و جمعی از 
بازیکنان باشگاه سپاهان و خانواده معظم شهدا در باغ فردوس سپاهان 
اصفهان برگزار شد. شهید غازی از فوتبالیست های بنام اصفهان، کاپیتان 
تیم جوانان اصفهان، بازیکن تیم بزرگسالان سپاهان و بازیکن تیم ملی 
جوانان کشور بود که در کنار ورزش در رشته پزشکی نیز تحصیل می کرد. 
در دانشکده پزشکی دانشگاه اصفهان داروسازی قبول شد، همان زمان 
تیم منتخب اصفهان نیز قرار بود در جام قدس شرکت کند، به تیم ملی 
هم راه پیدا کرده بود، اما به خاطر شروع جنگ و اینکه هدفش حضور در 
جبهه های نبرد علیه بعثی ها بود در هیچ کدام شرکت نکرد. شهید غازي 
11 اسفند1362 در طلائیه به شهادت رسید و پیکر مطهرش به علت 

اینکه عراقی ها آن منطقه را زیر آب بردند، مفقود شد.

پرسپولیس در پی قربانی کردن نفت برای 6تایی شدن

رونمايی از استقلال مجيدی برابر فولاد نکونام
شیوا نوروزی

سعيد احمديان

لاپورتا، فونت یا فریکسا؛ رئیس بارسا مشخص می شود
 مسی، عامل موفقيت يا ناکامی 

نامزدهای رياست 
انتخابات بارسلونا تکلیف همه چیز را مشخص می کند. سرانجام انتخاباتی 
که همه انتظارش را می کشیدند فرارسید و فردا از بین سه نامزد نهایی 
یک نفر رئیس باشگاه بارسلونا می شود. رئیسی که از همان ابتدای راه باید 
بار مشکلات بسیاری را به دوش بکشد، اما باید دید لیونل مسی چطور و 

چگونه روی نتیجه انتخابات پیش رو تأثیر می گذارد.
    

آبی و اناری ها مدت هاست در بلاتکیلفی بسر می برند. بارسلونا ماه هاست 
اسیر مشکلات مدیریتی شده و رنگ آرامش را ندیده  است. در واقع آن زمان 
هم که بارتومئو رئیس بود بحران به اوج خود رسیده بود تا اینکه مجبور به 
استعفا شد. خوزپ ماریو بارتومئو در ژانویه سال 2014 بر صندلی ریاست 
باشگاه تکیه زد و در شش سال ریاستش سه قهرمانی لالیگا، چهار قهرمانی 
کوپا دل ری، یک قهرمانی اروپا و در مجموع 12 جام ارزش��مند داخلی و 
خارجی به ویترین باش��گاه اضافه شد. منتها در س��ال 2020 و در حالی 
که جهان با کرونا درگیر بود انتقادها از مدیریت او به شدت افزایش یافت. 
کسری بودجه به بالاترین حد رسید، بدهی ها روند صعودی گرفت و علاوه 
بر کسب نتایج ضعیف لیونل مسی نیز تقاضای جدایی کرد. در واقع کاپیتان 
دیگر نمی توانست اوضاع وخیم تیم و باشگاه را تحمل کند و با ارسال نامه اي 

رسمی تقاضای ترک نیوکمپ را علنی کرد.
تنش میان ستاره آرژانتینی و باشگاه به جایی رسید که بارتومئو رئیس وقت 
آبی و اناری ها با پیش کشیدن بحث بند جدایی اجازه رفتن به مسی را نداد 
تا این بازیکن گلزن مجبور شود یک سال باقی مانده از قراردادش را نیز در 
اسپانیا سپری کند. با وجود این بارتومئو در ماه اکتبر استعفایش را نوشت و 
برای همیشه از بارسا رفت. کارلوس توسکتس به صورت موقت جایگزین او 
شد، ولی بعد از رفتن رئیس جنجالی اوضاع برای کاتالان ها بهتر شد. لئو با 
انگیزه بیشتری بازی کرد و رونالد کومان توانست با همه فراز و نشیب های 
موجود تیم را در کورس قهرمان��ی نگه دارد. اگرچه بارس��ا از اتلتیکوی 
صدرنشین پنج امتیاز کمتر دارد، ولی هنوز امیدش به قهرمانی در لالیگا را 
از دست نداده و با غلبه بر سویا به فینال کوپا دل ری نیز صعود کرده است. 

    
خوان لاپورتا، ویکتور فونت و تونی فریکسا برای جلب آرا بیشتر در انتخابات 
روز یک شنبه از لیونل مسی به عنوان حربه ای انتخاباتی استفاده کرده اند. 
این سه نفر از محبوبیت این بازیکن در بین هواداران به خوبی مطلع هستند 
و می دانند که حضور او در زمین همواره یک برگ برنده برای شان محسوب 
می شود. به همین خاطر است که فرد پیروز اصلًا دوست ندارد در ابتدای 
کارش در مذاکره با مسی ناکام بماند. از بین نامزدها، لاپورتا بیش از بقیه 
شانس پیروزی دارد. او همان کسی است که از سال 2003 تا 2010 ریاست 
باشگاه را برعهده داشت و نسل طلایی پپ تحت مدیریت او شکل گرفت. 
لاپورتا دوباره عزمش را جزم کرده که نفر اول بارسا شود و همانطور که گفته 
شد مسی برای او هم حکم برگ برنده را دارد: »من رابطه بسیار خوبی با 
لئو مسی دارم و او هر پیشنهادی را که بدهم بررسی خواهد کرد. مطمئنم 
که اگر بقیه نامزدها پیروز شوند، مسی در بارسلونا نمی ماند. او زمان حضور 
فریکسا در هیئت مدیره خوشحال نبود. مسی فقط با پول به سمت ماندن 
هدایت نمی شود. لئو می خواهد تیمی را ببیند که برای برنده شدن رقابت 
می کند. من مطمئن هستم که او به پیشنهادم گوش مي دهد، همانطور 
که مطمئنم اگر شخص دیگری برنده شود، او اینجا را ترک خواهد کرد. 
پروژه ای به او معرفی خواهم کرد که متقاعد به تمدید شود، مسی به من 

همیشه اعتماد داشته است.« 
مسی چند ماهی اس��ت که طبق قانون بازیکن آزاد محسوب می شود 
و می تواند در مورد آینده اش تصمیم گی��ری کند. با این حال او هنوز به 
پیشنهادها و شایعات مطرح شده در خصوص خودش واکنش رسمی 

نشان نداده و نه حرف از ماندن زده و نه حرف از رفتن! 
کارشناسان و رسانه ها معتقدند این بازیکن محبوب منتظر است رئیس 
جدید انتخاب شود و برنامه هایش را اعلام کند. لئو که یکی از ملاک هایش 
حضور قدرتمند بارسا در رقابت های مختلف است، احتمال دارد در صورت 
ارائه یک پیشنهاد خوب از سوی باشگاه و سروسامان گرفتن برنامه های 
آتی بارسا از رفتن صرف نظر کند. با این حال هنوز هیچ چیز قطعی نشده 
و تیم های متمول اروپا منتظر تصمیم مسی هستند. همین مسئله تأثیر 
زیادی در تغییر نظر رأی دهندگان نیز دارد. در واقع ماندن یا رفتن لئو مسی 

فاکتوری است که می تواند موجب موفقیت یا ناکامی نامزدها شود.

ليورپول گلزن تمام عيار می خواهد 
پنجمین باخت خانگی متوالی تیم کلوپ 
یک رک��ورد منف��ی را در تاریخ باش��گاه 
لیورپول ثبت کرد. این در حالی است که 
یورگن کلوپ اخیراً از مهاجمانش تعریف 
کرده بود، اما باخت به چلس��ی نشان داد 
لیورپول به یک گلزن تمام عیار نیاز دارد. 
آخرین برد چلس��ی در آنفیلد در س��ال 
2014 و در زمان مربیگری برندن راجرز 
در لیورپول اتفاق افتاد و ح��الا اتفاقاتی 
بدتر از آن زمان در حال رخ دادن اس��ت. قرمزها ت��ا رده هفتم پایین 
آمده اند و حتی وس��تهام و اورتون نیز از آنها پیشی گرفته اند. علاوه بر 
بحث مصدومیت های زیاد، ضعف گلزنی نیز لیورپول را آزار می دهد. در 
حقیقت تیم به گونه ای بازی می کند که رقبا خطری احساس نمی کنند. 
در بازی با چلسی به نظر می رسید قرمزها به جای ساخت موقعیت گل 
منتظر اشتباه مدافعان چلسی هس��تند! البته آبی ها این فرصت را به 
لیورپول دادند، اما شاگردان کلوپ باز هم ناکام ماندند. فقر گلزنی باعث 
ش��ده تیم های دیگر اصلًا نگران حملات مهاجمان لیورپول نباش��ند. 
ضمن اینکه هیچ کس انتظار تعویض محمد صلاح را نداشت. لیورپول 
در شرایطی نبود که سرمربی به سرش بزند و آقای گل را از زمین بیرون 
بکشد. از سپتامبر 2017 تاکنون این اولین باری بود که محمد صلاح 
تنها 62 دقیقه در زمین بازی می کرد. البته کلوپ از بیرون کش��یدن 
صلاح ابایی ندارد، ولی قبلًا این اتفاق تنها زمانی رخ داده بود که صلاح 
عملکرد ضعیفی داشت، نه وقتی که تیم عقب بود. در حالی که صلاح 
یک گلزن بزرگ است و لیورپول هم فقر گلزنی دارد. این رفتار کلوپ 
واقعاً عجیب بود. لیس��ت مصدومان لیورپول هر روز بیشتر می شود و 
به نظر نمی رسد بازیکنان آس��یب دیده در این فصل بتوانند به داد تیم 
برسند. به همین خاطر باشگاه و به ویژه سرمربی باید به فکر خرید یک 
گلزن تمام عیار برای تیم باشند. نباید فرصت نقل و انتقالات را از دست 
داد. تنها اس��تخدام بازیکنان تازه نفس و باانگیزه است که شاید بتواند 

مرسی ساید را از بحران نجات دهد.

شأن کشتي در فضاي مجازي رعايت شود

رضايت از رکوردهاي وزنه برداران پارالمپيکي
علي اصغر رواسي، سرمربی تیم ملی وزنه برداران 
پارالمپیکی با ابراز رضایت نس��بت به عملکرد 
وزنه برداران در مسابقات قهرمانی کشور گفت: 
»بعد از دو س��ال دوری از مس��ابقات، عملکرد 
وزنه ب��رداران از نظ��ر رک��وردی راضی کننده 
ب��ود، اما از لح��اظ کمی تع��داد وزنه ب��رداران 
شرکت کننده راضی کننده نبود.« سرمربی تیم 
ملی پاراوزنه برداری با بیان اینکه جای سیامند 
رحمان در این مسابقات خالی بود، گفت: »جای 

س��یامند نه تنها در وزنه برداری ایران، بلکه در 
دنیا خالی است. امیدوارم در آینده وزنه بردارانی 
را شناسایی کنیم که در فوق سنگین به رکورد 
او نزدیک باشند. بهترین رکورد  پورمیرزایی در 
گذشته 277 کیلوگرم بود که فکر نمی کنم الان 
این رکورد را ثبت کند. در بهترین حالت شاید 
بتواند وزنه 250 کیلوگرمي را بزند. در مجموع 
ش��رایط وزنه برداران پارالمپیکی خوب است و 

امید زیادی به کسب سکو در توکیو داریم.«

دوگانه  رفع تعلیق یا تعلیق جودو  است 
فريدون حسن

    بازتاب
که ای��ن روزها ذهن و فک��ر تمامي 
علاقه مندان به این رش��ته پرهوادار 
رزمي را به خود مشغول کرده است. ماجرا از جایي آغاز شد که دوشنبه 
هفته قبل آرش میراسماعیلي، رئیس فدراسیون جودو در پیامي که 
در صفحه شخصي خود منتشر کرد مدعي شد رأي دادگاه بین المللي 
حکمیت ورزش در پرونده شکایت سعید ملایي به سود جودو ایران 
صادر و این رشته از تعلیق خارج شده است. به دنبال این خبر بلافاصله 
خبرگزاري ها و رسانه ها هم با پوشش آن خبر از یک موفقیت بزرگ 
براي ورزش ایران دادند. اتفاقي ک��ه مي تواند باعث حضور ایران در 
مسابقات فروردین ماه آینده قهرماني آسیا در قرقیزستان شود، اما با 
گذشت چند ساعت واقعیت به نحو دیگري خودنمایي کرد. واقعیت 
این است که جودو ایران از رفع تعلیق دائمي خارج شده، اما مسئله 
شکایت ملایي و تعلیق موقت جودو ایران همچنان پابرجاست. ظاهراً 
فدراسیون جودو با فدراسیون جهاني  به توافقي رسیده که جزئیات 

آن هنوز نامشخص است. ویزر، رئیس فدراسیون جهاني جودو هم با 
انتشار پیامي بر این مسئله صحه گذاشته و اعلام کرده که به زودي 
رأي نهایي در خصوص جودو ایران صادر مي شود. به رغم تمام این 
حرف ها امیرساعد وکیل، وکیل فدراسیون جودو هنوز بر پیروزي 
ایران در این پرونده تأکید دارد و مي گوید: »ما در تمام طول مسیر دعوا 
تمام راهکارها و ظرفیت ها را برای رس��یدن به تفاهم و توافق دنبال 
 کردیم. من با قطعیت می گویم فدراسیون جهانی و فدراسیون ایران 
قرار نیس��ت مقابل هم باش��ند. با رأیی که صادر ش��ده قرار نیست 
فدراس��یون جهانی هم این اختلافات را ادامه دهد. فضا به ش��کل 
مناسب فراهم شده و امیدوارم در روزهای آینده اخبار خوبي به مردم 
بدهیم. صریحاً در رأی CAS آمده است که رأی جهانی باطل شده، 
اما تفسیر فدراس��یون جهانی مهم اس��ت و ما باید منتظر واکنش 
فدراسیون جهانی باشیم. حالا باید رسیدگی مجدد صورت گیرد.  فعلًا 
رفع تعلیق انجام می شود تا روند جدید رسیدگی به پرونده در کمیته 

انضباطی از چند روز آینده آغاز شود.«

 وکیل: قرار نیست مقابل فدراسیون جهاني 
قرار بگیریم

جودو در برزخ تعليق و رفع تعليق

علیرضا دبیر، رئیس 
حامد قهرماني

    چهره
فدراسیون کشتي 
این روزه��ا با پاي 
گچ گرفته در محل فدراسیون حاضر مي شود و 
امور کشتي را پیگیري مي کند. دبیر که در جریان 
شرکت در تمرینات تیم ملي دچار پارگي کامل 

آشیل پاي چپ شد، بلافاصله بعد از عمل جراحي 
در خانه کش��تي حضور یافت. دبی��ر خطاب به 
کش��تي گیران حاضر در اردو گفت: »بدون نظم 
نمی توان قهرمان شد و کسی که عضو تیم ملی 
می ش��ود مس��ئول اس��ت. مراق��ب صفح��ات 
اینستاگرامی خود و پست هایی که می گذارید، 
باشید. کشتی ورزش ملی، مذهبی و سنتی ماست 
که ریشه در پهلوانی، جوانمردی و اخلاق مداری 
دارد و باید شأن آن در همه جا حفظ شود و شما به 
عنوان نمایندگان جامعه  کشتی در ابتدای این امر 
قرار دارید. قهرمانان کشتی ما الگو هستند و باید 
حرف برای گفتن داشته باش��ند. خودتان باید 
انتخاب کنید در آینده می خواهید چه جایگاهی 
داشته باشید. دلتان را به این چند سال حضور در 
اردو خوش نکنید، چراکه زودگذر اس��ت. شما 
می توانید در آینده مدیری موفق باشید، اما این امر 
فقط به خودتان بستگی دارد و اینکه چقدر برای 
زندگی و جایگاهی که در آن هستید ارزش قائلید، 
اما بدانید همه شما بابت جایی که در آن قرار دارید 
مسئول هستید. من وظیفه داشتم که امروز در 
فدراس��یون حضور یابم تا کار کش��تی و اردوها 

نخوابد، چراکه باید پاسخگوی عملکردم باشم.«

جيمی کاراگر

  اسکای اسپورتس

 آموزش و برنامه حلقه مفقوده ورزشی ها 
در فضای مجازی

فضاي مج��ازي در ورزش همانقدر که یک فرصت بوده و س��بب ش��ده 
کج روي هاي زی��ادي که در بخش ه��اي مختلف از باش��گاه ها گرفته تا 
فدراسیون ها رخ مي دهد، زیر ذره بین قرار گیرد و اصلاح شود، معضلاتي هم 
مانند تمام بخش هاي دیگر داشته که نگراني ها و البته چالش هاي زیادي 
را به وجود آورده اس��ت. صحبت هاي هفته گذشته علیرضا دبیر، رئیس 
فدراسیون کشتي خطاب به ملي پوشان نوجوان و جوان که از آنها خواسته 
بود سعي کنند در این فضا منزلت و قداست کشتي را که یک ورزشي ملي 
و مذهبي است رعایت کنند و رفتاري از آنها سر نزند که حیثیت کشتي به 
عنوان یک ورزش پهلواني را زیر سؤال ببرد، یکي از همان رفتارهایي است 
که جاي خالي آن در ورزش احساس مي شود،  به خصوص که بسیاري از 
مدیراني که چه در فدراسیون ها و چه باشگاه ها پست و مسئولیتي دارند 
برنامه اي براي فضاي مجازي ندارند و با وجود فرصت ها و تهدیدهایي که در 
این فضا وجود دارد، بي تفاوت از کنار آن عبور مي کنند، اما هنگام به وجود 
آمدن حواشي که ریشه آن در فضاي مجازي است به انتقاد از آن مي پردازند 
و چنین فضایي را مخرب مي دانند. چنین مواجهه اي با فعالیت ورزشکاران 
و قهرمانان در شبکه هاي اجتماعي تنها پاک کردن صورت مسئله است که 
نه تنها مشکلات را کمتر نمي کند، بلکه حتي مي تواند با موضع گیري هاي 
منفي که صورت مي گیرد فضا را به شدت درگیر تنش کند که در چنین 

فضایي ورزش قهرماني و حرفه اي آسیب مي بیند.
مانند فوتبال که با توجه به طرفداران بي شمارش نقش پررنگي در فضاي 
مجازي دارد و فوتبالي ها از پرفالوورترین چهره هاي شبکه هاي اجتماعي 
هستند که کوچک ترین رفتارش��ان در این فضا زیر ذره بین است. نمونه 
آن اتفاقاتي بود که محمود فکري در مدت کوتاه حضورش روي نیمکت 
استقلال دل پري از آن داشت و یکي از دردسرهاي او، حاشیه هایي بود که 
از فضاي مجازي سرچشمه مي گرفت و همواره سرمربي سابق استقلال 
یکي از منتقدان فضاي مجازي بود و مدعي بود که با خط دادن هایي که در 
این فضا صورت مي گیرد، عده اي به دنبال منافع شان هستند و باشگاه را با 

مسائلي روبه رو مي کنند که حواشي زیادي را براي تیم به وجود مي آورد.
در مواجهه با چنین چالش هایي نه فکري، نه مدیران باشگاه استقلال و 
نه در سطح کلان تر در بین مدیراني که در فدراسیون ها، وزارت ورزش و 
کمیته ملي المپیک فعالیت مي کنند، برنامه ای براي جلوگیري از حواشي 
که  فعالیت برخي ملي پوشان و ورزشکاران در فضاي مجازي ممکن است 
ایجاد کند، وجود ندارد و این بي توجهي هزینه هاي زیادي را در سال هاي 

اخیر به ورزش تحمیل کرده است.
البته همه فضاي مجازي تهدید نیست و فرصت هاي زیادي هم در این 
شبکه ها براي فعالیت ورزشي ها که فالوورهاي زیادي هم نسبت به خیلي 
از اقشار دیگر دارند وجود دارد که باید هم براي استفاده از این فرصت ها 
و هم جلوگیري از تهدیدهایي که متوجه این فضاست، برنامه داشت و 
کم کاري را که در این زمینه صورت گرفته جبران کرد و از این فضا براي 
توسعه ورزش بهره برد و تهدیدهایي را که در این زمینه وجود دارد نیز 

تبدیل به فرصت کرد.
برنامه ریزي و رسیدن به این درک که فضاي مجازي مهم است و نباید آن 
را نادیده گرفت از جمله اولویت هایي است که باید مورد توجه سیستم 
مدیریتي ورزش کشور قرار بگیرد. همان طور که رئیس فدراسیون کشتي 
در جلسه با کشتي گیران نوجوان تأکید کرده است که باید یک قهرمان، 
شأن کش��تي را در فضاي مجازي رعایت کند، قهرمانان و ورزشکاران 
معروف نیز با توجه به شخصیت حقوقي شان که به عنوان یک قهرمان 
یا یک چهره معروف ورزشي فعالیت دارند، باید جایگاه شان را در ورزش 
کش��ور و تأثیرگذاري را که یکي از پس��ت ها و گفته هاي شان در سطح 
جامعه مي تواند داشته باشد در نظر بگیرند و با توجه به چنین مسئله اي 

در فضاي مجازي حضور داشته باشند.
البته نقش مدیریت ورزش سنگین تر اس��ت که باید با دادن آموزش به 
قهرمانان و ملي پوش��ان، آنها را نس��بت به جایگاه مهمي که در فضاي 
مجازي دارند، آگاه و باید و نبایدهاي جایگاهي که دارند را به آنها آموزش 
دهند. توصیه هاي علیرضا دبیر به کشتي گیران نوجوان و جوان که در 
ابتداي راه هستند، یکي از این برنامه هاست که البته باید در سطح کلان 
نسبت به اجرایي شدن آن توجه داشت و برایش برنامه ریخت. این رویکرد 
علاوه بر کاهش حاشیه هایي که از فضاي مجازي وارد ورزش مي شود، 
مي تواند تأثیر زیادي در اصلاح رفتار اجتماعي برخي قهرمانان داشته 
باشد که پیش از این شاید نسبت به جایگاه مهمي که دارند، آگاه نبوده اند 
و رفتارهاي پرهزینه و پرحاشیه اي در این فضا داشته اند، رفتارهایي که 

مي تواند به وجهه ورزش ضربه بزند و آن را مخدوش کند.

المپيک بدون حضور تماشاگران خارجي 
برگزار مي شود؟

سیکو هاشیموتو، رئیس کمیته برگزاری المپیک توکیو دیروز در جمع 
خبرنگاران پیرامون سرنوشت حضور تماشاگران خارجی در این رقابت ها 
گفت: »تصمیم گیری در این مورد با مشارکت دولت ژاپن و IOC  انجام 
خواهد شد. می خواهم این موضوع تا پیش از 25 مارس و آغاز مراسم حمل 
مشعل المپیک روشن شود. قرار است در یک نشست آنلاین با حضور دولت 
ژاپن، IOC و IPC، کمیته برگزاری المپیک و فرمانداری توکیو سرنوشت 
حضور تماشاگران خارجی مشخص شود.« بر اساس نظرسنجی روزنامه 
یومیوری ژاپن بیش از 90 درصد مردم این کشور معتقدند که رقابت های 

المپیک و پارالمپیک توکیو باید بدون حضور تماشاگران برگزار شوند.


